
   نماینده انجمن های علمی شریف:
بگذارید شریف، شریف بماند نه سکوی پرتاب

محمدرضـــا ابوالحســـنی، نایب دبیـــر مجمع دبیـــران انجمن هـــای علمی در 
ابتدای نشست پشت تریبون حاضر شد و بیانیه نماینده های انجمن علمی 
دانشـــجویان را قرائـــت کـــرد. او در آغاز به وزیر علـــوم خیرمقدم گفت و افزود: 
! همان طـــور کـــه مســـتحضرید بزرگ ترین گروه دانشـــجویی در  یـــر »جنـــاب وز
دانشگاه صنعتی شریف انجمن های علمی این دانشگاه هستند که بیشترین 
عضو فعال را دارند اما متاسفانه این گروه ها زیرنظر معاونت فرهنگی فعالیت 
می کنند. از سر نابخردی مسئولان این حوزه، معاونت فرهنگی از نقش خود 
به عنوان تنظیم گر فاصله گرفته و در جایگاه تصدیگری نشسته است. قوانین، 
آیین نامه ها و شیوه نامه ها را گزینشی اجرا می کند و به علت عدم شفاف سازی 
و تعیین حدود و اختیارات، عدم وجود شیوه نامه مناسب و سازوکار مشخص 

بعضی تشکل ها، از حل مسائل بین گروه ها ناتوانند.«

حداقل به وظایف و حرف های خودتان عمل کنید!
کید بر اینکه جای تعجـــب دارد که تعویض محقرانه رئیس  ابوالحســـنی بـــا تا
دانشگاه در اولویت قرار می گیرد، افزود: »اخراج اساتید محبوب در پشت پرده 
یک دســـتور برای بســـتن دهان دانشـــجویان در  در اولویت قرار می گیرد و هزارو
اولویـــت قـــرار می گیرد و اجرا می شـــود، درحالی که نظارت بر کیفیت عملکرد 
معاون و مدیران فرهنگی دانشگاه هیچ گاه در اولویت نبوده و نیست، حتی 
بر اجرای مفاد آیین نامه ها هم نظارتی نیست. نظارت بر اجرای کوچک ترین 
دستورات خودتان نیز در اولویت قرار نمی گیرد. مگر دستور شما نبود که بودجه 
انجمن های علمی در اختیارشان قرار گیرد و امکانات دانشگاه برای گروه های 
دانشجویی رایگان باشد.« نایب دبیر مجمع دبیران انجمن های علمی ادامه 
داد و گفت: »البته شـــباهت قابل توجه بین معاونت فرهنگی دانشـــگاه ما و 
وزارتخانـــه، وجـــود سوگلی هاســـت. بعضی از گروه ها بـــا بودجه های نجومی و 
بدون هیچ شـــفافیتی فعالیت می کننـــد، درحالی که برنامه های انجمن های 
علمـــی همـــواره بـــا مشـــکل مالی مواجـــه بوده و هســـتند. البته مـــا از معاونت 
فرهنگی دانشـــگاه آنچنان ناراحت نمی شـــویم، چون بیچاره چیزی ندارد که 
بدهد اما وزارت!« او در ادامه خواسته انجمن از معاونت فرهنگی را بیان کرد 
و گفت: »خواسته ما از معاونت فرهنگی و شما واضح و کوتاه است، حداقل 
به وظایف و حرف های خودتان عمل کنید.« نماینده انجمن علمی با اشاره 
به وضعیت ارتباط با صنعت در دانشـــگاه ها گفت: »اســـتادی که می خواهد 
فعالیـــت صنعتی داشـــته باشـــد و علمـــش را به عملش نزدیـــک کند، نه تنها 
یکرد عطای فعالیت صنعتی را به لقایش  حمایت نمی شـــود، بلکه با این رو
می بخشـــد و مـــی رود پی کارش. جای دارد کـــه بازبینی در این آیین نامه های 
ی، مساله محور شود.«  گیر در اولویت قرار گیرد و به جای مقاله محور پا دست و

نگذارید کار به جایی برســـد که بگوییم هیچ  حرفی با شما 
نداریم الا نه

ابوالحســـنی با اشـــاره به اینکه اساتید و دانشجویان، جان این کشور هستند، 
یجی این کشور است.  عنوان کرد: »مهاجرت اســـاتید و دانشـــجویان مرگ تدر
ی مدرک، ممنوع الخروج کردن و افزایش  ! افزایش هزینه آزادســـاز جناب وزیر
ید  موانـــع درمـــان این زخم نیســـتند. باید به دنبال رفع علت ها باشـــید. بگذار
شـــریف، شـــریف بمانند نه ســـکوی پرتاب. همچنین به گوش سایر اعضای 
یم و هرجایی که باشیم  دولت برســـانید که بفهمند ما وطن مان را دوســـت دار
ایـــران پاره هایـــی از تـــن ماســـت. ایـــن تنهـــا مشـــکلات اقتصادی کمرشـــکن 
نیســـت کـــه مـــا را از دامن مـــام میهن جدا می کند، بلکه هزاران هزار مشـــکل و 
ی های مختلف در کار جوانان فعال و باانگیزه اســـت که  انگیزه  ســـنگ انداز
آنان را کور می کند و نتیجه آن مهاجرت گســـترده نخبگان از میهن اســـت.« 
ی به دانشگاه  کید بر اینکه مسئولان نباید برای عکس یادگار او در پایان با تا
ی چشـــم ولی بشـــنوند، اجرا کنند و  گر می آیند قدم شـــان رو بیایند، گفت: »ا
ید کار به جایی برســـد که بگوییـــم هیچ حرفی با  خروجـــی ارائـــه کننـــد. نگذار

یم الا نه.« شما ندار

   دبیر شورای صنفی دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف:
چرا دانشـــگاه همواره در تلاطم تصمیم های گاه و بی گاه 

وزارتخانه دست وپا می زند؟
امیرعلی رســـتمی، دبیر شورای صنفی دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف 
دانشـــجوی بعدی بود که پشـــت تریبون نقد شـــریف ایستاد. رستمی در ابتدا 
گاهی جامعه اســـت، بیان کرد:  ی و آ کیـــد بر اینکه دانشـــجو نماد بیدار بـــا تا
»دانشـــگاه صنعتی شـــریف به تنهایـــی صلاحیـــت تصمیم گیری های درون 
یاســـت دانشـــگاه کمافی الســـابق باید به  خود را دارد، به طور مثال انتخاب ر
دســـت خود دانشـــگاهیان ســـپرده و شـــأن دانشـــگاه حفظ شـــود و این سوال 
مطرح است که آیا وزارتخانه علوم به اراده خود دست به این تغییر زده یا این 
یه در انتخاب رئیس در دولت  یـــک تصمیم تحمیلی  اســـت؟ این بدعـــت رو

شما اتفاق افتاده  است.« 
دبیر شـــورای صنفی با اشـــاره به اتفاقات پاییز پارســـال در دانشـــگاه شـــریف 
گفت: »حفظ حریم و امنیت دانشگاه، از وظایف وزارتخانه علوم است. حریم 
دانشـــگاه نباید مورد صدمه قرار بگیرد. تعرض نیروهای امنیتی به دانشـــگاه، 
ازجمله این آسیب هاست. در پاییز سال گذشته قبح ورود نیروهای امنیتی به 
دانشگاه شکسته شد و امنیت دانشجویان و اساتید دانشگاه مورد هجمه قرار 
گرفت. مسئولیت این آسیب جدی به شخصیت دانشگاه برعهده شماست. 
بـــا وجـــود آرام بودن شـــرایط هنوز هـــم حضور این افـــراد در روزهای خاصی در 
دانشـــگاه حس می شـــود.« او در ادامه بیان کرد: »از دیگر مواردی که موجب 
سلب آرامش دانشجویان می شود، موضوعات پیش پاافتاده ای همچون ایراد 
گرفتن های بیجا درمورد پوشش دانشجویان است.« رستمی گفت: »چرا باید 
پا بزند؟  دانشگاه همواره در تلاطم تصمیم های گاه و بی گاه وزارتخانه دست و
گر می دانید چرا  ! آیا شما خود را نسبت به قانون متعهد می دانید؟ ا آقای وزیر
باید اصل صریح عطف بماسبق نادیده گرفته شود؟ دانشجویان ورودی 1400 
کثر دوران تحصیل خود را با قانون سابق سنوات گذرانده و در انتهای  به قبل، ا
دوران تحصیل خود با قانون جدیدی روبه رو شده اند. همچنین دانشگاه ما 
استثنائاتی چون دو رشته ای، ماینور و کوواپ را نیز دارد. آیا این ستم به دانشجو 
محسوب نمی شود؟ چرا باید در خوابگاه های ما، چیزی به عنوان زمین خوابی 
کید بر اینکه امنیت اطراف دانشگاه  مطرح باشـــد؟« دبیر شـــورای صنفی با تا
شریف متزلزل است، افزود: »گویی آقای وزیر اهمیتی برای این موضوع قائل 
نیســـتند. انـــگار نیروهای امنیتی فقط بـــرای ایجاد ناامنی می آیند و زمانی که 
یم، خبری از کسی نیست.« رستمی درباره معیشت  نیاز به حافظان امنیت دار
اســـاتید گفت: »چرا اســـاتید ما به خصوص اســـاتید جوان باید اوضاع مالی 
یس در دانشـــگاه تضعیف شـــده   مناســـبی نداشـــته و اینچنین رغبت به تدر
باشـــد . وای بر دوران شـــما که حرمت اســـاتید در آن شکســـته شد؛ کسانی که 

زندگی خود را وقف علم و موی در مســـیر دانش ســـفید کرده اند. امان از این 
بدعت ها. هر روز خبر جدید مهاجرت یکی دیگر از اساتیدمان را می شنویم 
و هنوز حمایتی از ایشـــان دیده  نمی شـــود. اوضاع مالی مرکز مشاوره ما وخیم 
ی های  اســـت که نتایج آن را می توان در افزایش افســـردگی های شدید و بیمار

کرده نکند که به خودکشی برسد.«  روحی یافت و خدای نا

عده ای دوست دارند دانشجو مهاجرت کند
کم بر دانشـــگاه شـــریف به گونه ای  اســـت  او در ادامـــه بیـــان کـــرد: »فضای حا
که گمان می رود وزارت علوم یا حتی شـــخص شـــما با دانشـــگاه شریف عناد 
دارد و بر ســـر دشـــمنی ا ســـت. از گوشه کنار می شـــنویم که می گویند چرا باید 
به دانشـــگاه شـــریف اهمیت دهیم با وجود اینکه دانشـــجویانش به خارج از 
ی، حل مساله  کشور مهاجرت می کنند؟ مایه تاسف است که مسئولان کشور
ک وطن  نیاموخته اند. نمی پرسند که چرا دانشجو به مرحله ای رسیده که خا
و تمامی عزیزانش را ترک کرده و  انگیزه و امید در او مرده است.« دبیر شورای 
صنفی دانشـــگاه در پایان عنوان کرد: »این اســـت حکایت ســـوالی که از خود 
نمی پرســـید. بر ســـوال نپرســـیده شـــما جواب می دهیم، دانشـــجو مهاجرت 
می کند، چون عده ای خود را صاحب وطن پنداشـــته و اتفاقا دوســـت دارند 
کـــه دانشـــجو مهاجـــرت کنـــد و مســـئول این مهاجـــرت را باید در بیـــن خود و 
افکارتان جست و جو کنید. دانشجو  می رود با دردی که تا آخر عمر در قلب 
خود نگاه داشته و سوالی که هیچ گاه ذهنش را رها نمی کند که چرا نمی توانم 

کشور ویرانم را، ایران کنم.« 

   نماینده دانشجویان تحصیلات تکمیلی:
دانشجویان دکتری خود را عقب تر از مهاجرت کرده ها می دانند

محمدرضـــا رحمانی، دانشـــجوی دکتری مهندســـی برق دانشـــگاه شـــریف، 
به عنوان نفر ســـوم پشـــت تریبون شریف ایســـتاد و از چالش های دانشجویان 
تحصیلات تکمیلی شـــریف گفت: »دانشـــگاه های ســـرآمد مانند دانشـــگاه 
ی های نوین و نوظهور در  صنعتی شـــریف در سراســـر دنیا موتور محرکه  فناور
ی هایی که لزوما نیازهای امروز کشور را حل نمی کنند،  کشورها هستند؛ فناور
بلکه ناظر به آینده اند و می توانند برای کشـــور اقتدار آفرین و راه گشـــا باشـــند. 
ی هایـــی را نبایـــد با عنوان کلیشـــه ای ارتباط با صنعت اشـــتباه  چنیـــن فناور

گرفت.« 
او بـــا اشـــاره به اینکـــه ناامیـــدی، آزاردهنده ترین موضوع در بین دانشـــجویان 
یان  ی از دانشـــجو تحصیـــلات اســـت، افـــزود: »هـــدف و برنامـــه بســـیار
کارشناسی ارشد مهاجرت و ادامه تحصیل در مقطع دکتری در دانشگاه های 
خارج از کشـــور اســـت؛ دانشـــجویان دکترایی که در کشـــور مانده اند خود را 

به گونه ای عقب تر از دوستان شان در خارج از کشور می بینند.« 
رحمانی با انتقاد از در نظر نگرفتن درآمد برای دانشجویان تحصیلات تکمیلی 
گفت: »این رقابت عادلانه نیست، زیرا دانشجوی تحصیلات تکمیلی در ایران 
هیچ درآمدی ندارد؛ در حالی که در خارج از کشـــور دانشـــجوی تحصیلات 
تکمیلی یک شـــغل محســـوب می شـــود و خیال دانشـــجو از نظر مالی تا حد 
یادی آسوده است. جناب آقای وزیر مساله دانشجویان تحصیلات تکمیلی  ز

ی از مواقع رسیدن به رفاه و تمول مالی نیست، بلکه بقاست.« ما در بسیار

درآمد اساتید راهنما کمتر از رانندگان تاکسی اینترنتی است 
او بـــا اشـــاره به اینکه دانشـــجوی تحصیـــلات تکمیلی در ایـــران دو انتخاب 
ی خـــود دارد، عنـــوان کـــرد: »یا به صـــورت پاره وقـــت کار کند و نیمی  پیـــش رو
از تمرکز و توان خود را صرف کســـب درآمد برای خود و خانواده اش ســـازد یا 
تمام وقت در دانشـــگاه باشـــد و با چالش های جدی مالی و امکاناتی که هر 
روز پیچیده تر می شوند دست و پنجه نرم کند؛ چالش هایی که بخشی از آنها 

ناشی از کمبودهایی است که در فضای آزمایشگاهی وجود دارد.« 
دانشجوی دکتری مهندسی برق دانشگاه شریف با اشاره به دیدار رئیس جمهور 
بـــا دانشـــجویان اظهـــار کرد: »روز چهارشـــنبه در دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی، 
رئیس جمهور یکی از شـــاخص های نخبگی را وطن دوســـتی و مردم دوســـتی 
، من دانشجویانی را می شناسم که از صمیم قلب  دانستند. جناب آقای وزیر
و از سویدای وجود کشور را دوست دارند اما مجبور به مهاجرت می شوند، زیرا 
امکان فعالیت متمرکز علمی در اینجا برایشان فراهم نیست، زیرا درآمد آنان 
ی از رانندگان  که هیچ، درآمد اســـاتید راهنمایشـــان هم کمتر از درآمد بســـیار

کسی های اینترنتی است.«  تا
ی از مســـائل و مشـــکلات  کید بر اینکه راه حل بســـیار رحمانـــی در ادامـــه با تا
ی از  دانشـــگاه از تحصیـــلات تکمیلـــی می گذرد، افزود: »حتی راه حل بســـیار
مسائل لایه دانشجویان کارشناسی نظیر مهاجرت وابسته به نقش دانشجویان 
ی در دانشگاه است. به عنوان مثال  تحصیلات تکمیلی در تولید علم و فناور
برای حل مســـاله مهاجرت در میان دانشـــجویان باید این مســـاله را از بالا به 
پایین حل کنیم، یعنی ابتدا امکان شـــکوفایی و فعالیت اثربخش در کشـــور 
را میان دانشـــجویان تحصیـــلات تکمیلی ایجاد کنیم. علی رغم همه نکات 
یانی  ذکر شـــده من و عده ای از دوســـتانم در کشور مانده ایم، زیرا معتقدیم جر
ی کشـــور حضور  با نگاه راهبردی و ناظر به آینده باید در صحنه  علم و فناور

داشته باشند. ما همه تلاش خود را در این مسیر خواهیم کرد.« 

  نماینده جامعه اسلامی دانشجویان:
مهم ترین نهاد متولی حقیقت ارتباطی با واقعیت های کشور 

ندارد
در ادامه جلســـه متین یوســـفی، نماینده جامعه اســـلامی دانشـــجویان پشت 
تریبون حاضر شد و گفت: »قطع ارتباط سیاست و دانشگاه یعنی مهم ترین 
نهـــاد متولـــی حقیقت دیگر ارتباطی با واقعیت های کشـــور نخواهد داشـــت؛ 
آن گاه عرصه سیاست جولانگاه مسئولان رانتی و تصمیمات نمایشی می شود؛ 
و همچنین دانشـــگاه هم دیگر نخواهد توانســـت دانشجویانی تربیت کند که 
ید از یک سو »دانشگاه  برای اصلاح جامعه کوشـــا باشـــند. شـــما دوســـت دار
کارخانه انسان ســـازی باشـــد« و چپ و راست نخبه دغدغه مند تحویل دهد 
و از ســـوی دیگر هیچ شـــأنی برای دانشـــجو و دانشگاه قائل نباشید. این قطع 
ارتباط اکنون به جایی رسیده که کمتر دانشجویی حتی اسم شما را می داند.« 
او در ادامه بیان کرد: »تعیین دستوری رئیس دانشگاه، لشکر کشی به دانشگاه، 
اخراج اساتید برجسته مثل اباذری و زارچی به دلایل سیاسی، سنگ اندازی 
در برگزاری انتخابات تشکل ها، توقیف نشریات دانشجویی و کمیته ای کردن 
دانشجویان، مصادیقی از نقض آزادی در دانشگاه هستند. حقیقت در زمین 

ید.« آزاد می روید. دست از سر دانشگاه بردار

   دبیر انجمن اسلامی دانشگاه شریف:
علم را در شورای عالی انقلاب ذبح کردید

محمدرضا بهرانوند، دبیر انجمن اســـلامی دانشـــگاه شریف دیگر نماینده ای 
 ، بود که چندکلامی با وزیر علوم صحبت کرد. او با اشاره به شرایط فعلی کشور
گفت: »امروز در شرایطی با شما صحبت می کنیم که کشور درگیر ابربحران های 
یســـت محیطی و فرهنگی  بســـیاری ا ست و مرجعیت  اقتصادی، سیاســـی، ز
دانشـــگاه به عنوان یک نهاد علمی برای حل این مشـــکلات، به دلیل عملکرد 
دســـتوری و امنیتی اجراشـــده توســـط وزارت متبوع جناب عالی به قهقرا رفته 
است.« بهراوند عنوان کرد: »این اولین حضور شما در اینجا نیست و اثرات هر 
رفت و آمد شما متاسفانه در این دو سال بلایی بر سر شریف آورده است که 
اسلاف شما رو سفید هستند. دو سال پیش خطاب به رئیس تان گفتیم که باید 
رفتاری عقلانی داشت. ابربحران های کشور همچنان باقی است و تفکر شما و 
همفکران تان، ناتوان از حل مسائل کشور است. تشبث به خرافه پرستی و علم 
بومی و علمی را طب سنتی جای پرداختن به مسائل واقعی کشور به شیوه ای 
ید و بر آن زخم  ، دانشـــگاه با نگاه بدبینانه ای که بدان دار گرفته اســـت و امروز
می زنید، در احتضار است. علم را در نهاد شورای عالی انقلاب فرهنگی ذبح 
کردید.« دبیر انجمن اسلامی با اشاره به شیوه نامه انضباطی گفت: »براساس 
دستور امنیتی  شیوه نامه ای انضباطی را امضا کردید که ناقض حقوق اساسی 
و شهروندی ما بود، اصل برائت و حق داشتن وکیل و دادرسی عادلانه را نقض 
می کرد و اجازه می داد که در حریم خصوصی افراد تجســـس شـــود.« او درباره 
وضعیـــت برخـــی از تشـــکل ها عنـــوان کرد: »امروز در شـــرایطی در مقابل شـــما 
کثر تشـــکل های غیرهمســـو در  صحبـــت می کنیم که انجمن شـــریف مانند ا
یافت کرده و عمده فعالیت های  دانشگاه های تهران حکم تعلیق مشروط در
آن با محدودیت و دخالت های داخلی و خارجی مواجه شـــده اســـت. اما آیا 
ید؟ آیا از وضعیت رفاهی دانشـــگاه های کشـــور  از کیفیت خوابگاه ها خبر دار
باخبرید؟ از فشـــارهای روانی وارد شـــده بر دانشـــجویان و خودکشی های آنان 
گر احضار و پرونده ســـازی برای دانشـــجویان بر سر حجاب و صدور  ؟ ا چطور
حکم تعلیق برای تشکل ها تمام شد، سری به بدنه دانشگاه هم بزنید و این موارد 
را هم ببینید.« دبیر انجمن اسلامی در پایان گفت: »سخن کوتاه کنیم. تا زمانی 
هســـت علاج مشـــکلات کرده و در نظر خود یا مشاوران تان تجدید نظر کنید. 
حرف دلسوزان این مرز و بوم را بپذیرید و بدانید جامعه دانشگاهی یقین دارد 
، از مسیر فکر و برگزیدن نظرات نخبگانی عبور خواهد کرد.«  حل مسائل کشور

   نماینده بسیج دانشجویی دانشگاه شریف: 
کمبود بودجه کار شریف را به پولی کردن نهاد علم کشانده 

است
علیرضا عســـگری، نماینده بســـیج دانشـــجویی دانشگاه شـــریف در ابتدای 
ســـخنرانی خود به تعداد دانشـــگاه های کشـــور اشاره کرد و گفت: »چرا باید در 
یک کشـــور ۸5 میلیونی، ۲۶40 دانشـــگاه و حتی بیشتر از چین 1.5 میلیاردی 
کارخانـــه صـــدور مدرک داشـــته باشـــیم؟ از ســـوی دیگـــر بدیهی ا ســـت برای 
یم و  اقتدارزایی علمی در جهان نیاز به دانشـــگاه های پرچمدار و پیشـــرو دار
این مهم نیز بدون انحلال بخش قابل توجهی از همین قریب به 150 دانشگاه 
کم بازده دولتی ممکن نیست.« او در ادامه عنوان کرد: »کمبود بودجه ای که در 
وضعیت بحرانی، درآمد دانشگاه ها و از سوی دیگر نبود عزم جدی و ایده های 
نو در جهت گسترش منابع مالی توسط مسئولان آنها به ویژه در همین شریف، 
کار را بـــه پولـــی کردن نهاد علم و گســـترش پردیس های تهران و کیش آن هم به 
قیمت افزایش ضریب حضور دهک های پر درآمد و پر از چالش های علمی 

و فرهنگی و کاهش دانشجویان روزانه رسانده است.« 
، حواس تان به برخی جریان های  نماینده بسیج دانشجویی بیان کرد: »آقای وزیر
داخل وزارتخانه تان باشد؛ برخی می خواهند مقابل پیشرفت بهترین دانشگاه 
کشـــور ســـنگ اندازی کنند و آن را تعطیل یا حداقل نســـبت به همین اوضاع 
تضعیف کنند و متاسفانه بخشی از این ذهنیت در اطراف شماست و وظیفه 
مدیریت آن جهت کمک به پیشـــرفت دانشـــگاه شـــریف به عهده شماست؛ 
چراکه معتقدیم این شریف انقلابی ا ست که می تواند برای ایران عزیز بماند.« 
نماینده بسیج دانشجویی گفت: »دانشگاه امروز ایرانی، دچار عقب ماندگی 
یک در حوزه تعریف اســـت. معلوم نیســـت ما با چه مواجه هســـتیم.  ایدئولوژ
دانشـــگاه آمریکایـــی کـــه بنیـــان آن بر ســـرمایه بنا شـــده، دانشـــگاه آلمانی که 
به دنبال کشـــف حقیقت اســـت، دانشـــگاه بریتانیایی که مهم ترین مســـاله 
آن فرهنـــگ و هویـــت ملی اســـت یا امری من درآوردی که قســـمتی از هر ســـه 
را دارد و در عیـــن حـــال هیچ یـــک نیســـت! چه کســـی مســـئولیت این موجود 

عجیب الخلقه را می پذیرد؟«
عسگری گفت: »چقدر به فکر پژوهش درباره ایده دانشگاه تراز ایرانی-اسلامی 
بوده ایم؟ هرجا که با مشکلی روبه رو شدیم، از خطوط و آرمان های خود عبور 
کردیـــم. به خاطر مشـــکلات مالی نه چندان بـــزرگ، علم و آموزش را به کالایی 
کم ارزش تبدیل کرده و آن را در اختیار برخی سرمایه داران نالایق گذاشته ایم. 
چگونه است دانشگاهی که باید نمونه متوازنی از جامعه باشد، دانشجویان 
آن عمدتا منحصر به چند دهک بالای اقتصادی هستند؟ دانشگاه شریف 
باید به مردم ایران بازگردد و از انحصار اقلیت های سرمایه دار خود خارج شود. 
از ســـوی دیگر حرکت نکردن این ســـاختار عظیم به سمت حل مسائل کشور 
و تعالی ایران عزیز اســـلامی از طریق راه هایی چون  رشـــد ارتباط با صنعت، 
، مهارت افزایی دانشـــجویان  پـــرورش چهره هـــای برجســـته و مســـئولیت پذیر
یـــج فرهنـــگ انقلابـــی تنها بخشـــی از نمونه هـــای دیگر  از ایده در مســـیر  و ترو

حرکت این نهاد است.«

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری روز گذشته پای نقدهای صریح دانشجویی نشست

صندلی داغ آقای وزیر در دانشگاه شریف
وزیـــر علـــوم دیـــروز در 18 آذرمـــاه و بـــه بهانـــه روز دانشـــجو بـــه 
دانشگاه شریف رفت. پیمان صالحی معاون پژوهشی، سجاد 
محمدعلی نژاد معاون فناوری و نوآوری، عبدالحسین کلانتری 
معـــاون فرهنگـــی، قاســـم عموعابدینی معاون آموزشـــی و علی 
شمسی پور سخنگوی وزارتخانه، در این جلسه وزیر را همراهی 
کردند. دیدار دوساعته وزیر با دانشجویان شریف، بعد از اتفاقات 
، پرســـوال و داغ برگزار شد و  پاییز پارســـال بســـیار چالش برانگیز
حتی در میانه سخنان وزیر به اعتراض برخی گروه ها و تشکل ها 
به برخی دیگر گره خورد و برخی از آنها جلسه را ترک کردند. در 
ادامه خلاصه ای از نکات ارائه شده  در این دیدار را می خوانید. 

   یکی از آزاد ترین دانشگاه ها در دنیا را داریم
محمدعلـــی زلفـــی گل، وزیر علوم در پایان صحبت های نمایندگان 
دانشـــجویی به روی ســـن رفت و به برخی سوالات دانشجویان پاسخ 
داد. او درمورد اقدامات دانشگاه صنعتی شریف با اشاره به شرکت در 
جلسات هیات امنای این دانشگاه گفت: »میانگین پژوهانه اعضای 
هیات علمی تا هفت برابر افزایش یافته و سال گذشته طی چند مرحله 
حمایت ویژه ای شـــده اســـت .« او در مورد وضعیت خوابگاه شـــهید 
رجایی دانشگاه شریف گفت: »این خوابگاه متعلق به دانشگاه شهید 
رجایی است و برای رفع مشکل خوابگاه دانشگاه صنعتی شریف باید 

مشکل را به شکل دیگری حل کرد.«  
زلفی گل در مورد قراردادهای ارتباط با صنعت در دانشگاه صنعتی 
شـــریف گفـــت: »تاامروز ۷۲۹ قـــرارداد ارتباط با صنعت به ارزش ۸14 
میلیارد تومان در این دانشـــگاه وجود دارد.« وی در مورد آزادی هایی 
کـــه در این دانشـــگاه و دیگر دانشـــگاه ها وجـــود دارد، گفت: »یکی از 
آزادترین دانشگاه ها در دنیا دانشگاه های جمهوری اسلامی هستند، 
مشـــروط بر اینکه به قوانین و مقررات احترام گذاشـــته شـــود. ظرفیت 
جمهوری اســـلامی بســـیار بالاست، اما قوانین را باید رعایت کرد. اگر 
قرار باشد قشر فرهیخته ما، بخواهد به قانون احترام نگذارد، از بقیه 
اقشار چه انتظاری داریم؟ می توانید بررسی کنید که این آزادی فعلی 
در دانشگاه های ما، در کدام دانشگاه های دیگر جهان وجود دارد؟ ما 
، موظف به دین  موظف به قوانین کشور هستیم؛ علاوه بر قوانین کشور
و شرع هستیم؛ من به عنوان وزیر علوم موظف به اجرای قانون هستم 

و اگر این نباشد، شما باید به من اعتراض کنید .« 

   به دلیل کمبود منابع به دانشجویان دکتری 
حقوق پرداخت نشد

وزیر علوم در پاسخ به سوالی در مورد تامین هزینه های دانشجویان 
کنون به دانشجویان دکتری  دکتری بیان کرد: »به دلیل کمبود منابع تا
حقوق پرداخت نشـــده اســـت، درحالی که در بســـیاری کشـــورها به 
دانشجویان دکتری حق الزحمه اختصاص می دهند. حرف حساب 
جـــواب نـــدارد، در همه جـــای دنیا دانشـــجوی دکتـــری حق الزحمه 
یافـــت می کند اما در کشـــور مـــا به دلیل منابع کمی که وجود دارد  در
این امکان نیست، فرمایشات دانشجویان دکتری فرمایشات بحقی 
اســـت من به عنوان وزیر آرزو دارم این اتفاق بیفتد و می دانم حرف 
شما درست است. پیگیری هم کردم و می کنم اما من که پولی ندارم، 
استدلال شـــان این اســـت که دانشجوی پزشکی در بیمارستان کار 
یافت می کند و شـــما هم باید  می کنـــد و در قبـــال آن حق الزحمه در
ارتبـــاط بـــا صنعـــت را تقویت کنیـــد.« وزیر علـــوم درخصوص کنار 
یاســـت دانشـــگاه و در پاســـخ به سوال  گذاشـــته شـــدن جلیلی از ر
برخـــی از دانشـــجویان گفت: »طبیعی ا ســـت مدیری کـــه باید با آن 
کار کنـــم بایـــد هماهنگ باشـــد و با آن باید بتوانیـــم کار کنیم. تغییر 
مدیریت ها به ســـمت جلو اســـت؛ مثل مشـــعل المپیک که به نفر 
بعدی می دهند، این توهین یا تخریب یا... نیست. شاید یک روزی 
هم دولت تشخیص بدهد که فردی به جای من بیاید تا هماهنگ تر 
یکنی  باشد. در زمین فوتبال هم سرمربی تصمیم می گیرد که چه باز

وارد زمین یا از آن خارج شود.«

   وقتی وزیر از ادامه صحبت منصرف شد
زلفـــی گل در مورد هزینه های آزادســـازی مدارک تحصیلی نیز تاکید 
کرد: »نظرهای مختلفی در این زمینه وجود دارند؛ عده ای معتقدند 
اگر کسی با بیت المال تحصیل کند و بخواهد از کشور خارج شود، 
بایـــد هزینـــه تحصیلات خود را بدهـــد و عده ای هم  مخالف افزایش 
، رئیس سازمان  هزینه آزادســـازی مدارک هستند.« هاشم داداش پور
دانشـــجویان در بیـــن صحبت هـــای وزیر به نـــرخ 40 درصدی هزینه 
آزادســـازی مدرک اشـــاره کرد که با اعتراض دانشـــجویان مواجه شد و 
درنهایـــت وزیـــر از ادامه صحبت منصرف و جلســـه با جواب ناتمام 

سوالات به پایان خود رسید. 

   لازمه  تحقق چشم   انداز افزایش اعتبارات است
پیش از اینکه نمایندگان دانشجویی پا به سن بگذارند، عباس موسوی، 
رئیس تازه منصوب شده دانشگاه شریف پشت تریبون رفت و گفت: 
»دانشگاه صنعتی شریف در مرحله مهمی از دستاوردهای خود است، 
این دانشگاه 5۸ سال بعد از تاسیس نه تنها جایگاهی ممتاز در آموزش 
عالی دارد، بلکه با کسب رتبه اول در نظام های مختلف رتبه بندی 
و داشتن شمار قابل توجهی از دانشمندان پراستناد به عنوان استاد، 
امروز در عرصه های بین المللی به جایگاهی مناسب رسیده است 
و بخش قابل توجهی از پیشـــبرد علم را در کشـــور به دوش می کشد.« 
ســـید عباس موســـوی ادامه داد: »شـــریف بهترین زیست بوم پرورش 
استعدادها، رشد نخبگان و بروز توانمندی آنهاست. البته دانشگاه 

تا رسیدن به جایگاه در تراز اسلامی باید گام هایی بردارد.«
وی افزود: »دانشگاه صنعتی شریف رسالت خود را حرکت در مسیر 
دو جریان علم آموزی و آرمانخواهی قرار داده و در راستای امیدآفرینی 
تلاش کرده و با همراهی خانواده بزرگ شـــریف محیطی آرام، فعال و 
پویا را برای استادان دانشجویان فراهم می کند.« موسوی گفت: »لازمه 
تحقق چشم انداز افزایش اعتبارات، به روز رسانی امکانات و حمایت 

از تحقیقات بنیادین و کاربردی است.« 
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